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ACTA DE LA 31a ASSEMBLEA GENERAL DE LA FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE CATALUNYA, 
CELEBRADA EL DIA 20 DE NOVEMBRE DE 2020, A TRAVÉS DE LA PLATAFORMA ZOOM 

 

S’inicia la programació prevista de la 31a Assemblea General de la Federació de Municipis de 
Catalunya amb l’acte d’obertura quan són les 12.15h. Són presents els electes locals associats a 
l’entitat que s’han acreditat i els assistents convidats. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

Olga Arnau, Presidenta  

Bon dia a tothom! Abans d’iniciar l’Assemblea voldria donar la benvinguda a tots els participants, i 
saludar i agrair la presència virtual dels nostres convidats: Sr. Carlos Prieto Gómez, Subdelegat del 
Govern a Barcelona; Il·lm. Sr. Lluís Soler, President de l’Associació Catalana de Municipis, 
acompanyat de la Sra. Joan Ortega, Secretària General i del Sr. Sergi Penedès, Secretari General 
Adjunt; Il·lm. Sr. Jaume Oliveras, President de LOCALRET, acompanyat del Sr. Andreu Francisco, 
director; Sr. David Minoves, director del Fons Català de Cooperació al Desenvolupament; Sr. Marc 
Sanglas, secretari d’estratègia municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya; Sra. Susanna 
Rivero, membre de la direcció executiva nacional del PDCAT; Sra. Eva Granados, diputada al 
Parlament de Catalunya pel PSC; Sr. Lluís Moreno, coordinador del Grup En Comú Guanyem de la 
Diputació de Barcelona; Sr. Antoni Mora, secretari de política territorial, acció social, barcelonès i 
migracions de Comissions Obreres i Sr. Francesc Mateu, director del Fòrum dels Síndics i 
Síndiques Locals. 

Moltes gràcies per acompanyar-nos i arribar a l’inici de la celebració de l’Assemblea d’avui ha estat 
complex; i com totes i tots ens trobem el dia a dia de les institucions que formem part amb moltes 
incerteses, amb  format canviat d’aquesta Assemblea i adaptat a la situació de cada moment, 
doncs fins arribar avui al dia que la celebrem amb aquest format virtual. 

Pràcticament cinc dies després de fer l’any d’haver celebrat l’anterior Assemblea de l’FMC, en què 
a més es va donar pas al nou equip, vull donar gràcies en nom de tots als treballadors i 
treballadores que algunes hem pogut conèixer al llarg d’aquest any o d’altres continuar coneixent. 

Durant aquest primer any, de per sí diferent als altres, ja que havíem de vestir tot l’organigrama i de 
la representació de l’entitat a les més de 600 comissions en les que hi formem part i en el que 
també hem incorporat el nou Secretari General, Magí Rovira; les dues Secretàries Generals 
Adjuntes, Roser Colomé i Susanna Mérida, vagi doncs l’agraïment de tot l’equip polític a aquest 
gran equip tècnic que ens hem trobat per ajudar-nos a gestionar el dia a dia i el que segurament 
serà un dels anys de més reptes i dificultats que hem hagut d’afrontar i que encara hi estem 
sotmesos per la crisi sanitària, social i econòmica a la que el país i l’Estat està abocat ara en 
aquests moments.  

També, tal i com es diu en el manifest aprovat per l’anterior Assemblea d’unificació de les dues 
entitats municipalistes, un any en el que hem pogut conèixer més estretament i poder començar a 
treballar amb l’objectiu amb els companys de l’ACM i amb els que també hem compartit feina i 
reunions i que avui també els hi volem fer un agraïment especial per tot el que hem fet i el que 
farem. 



 
 

2 

 

I ara sí, a totes i tots vosaltres, Montserrat, Xavier, Eduard, David, Àlex, Alba i Lluís, i a tots els 20 
membres restants que composem el Comitè Executiu, moltes gràcies per formar part d’aquest 
equip i és un honor per a mi -com a persona i com alcaldessa de Vilanova i com a Presidenta de 
l’FMC- un honor treballar amb totes i tots vosaltres i que m’esperona a seguir teixint i construint pel 
bé dels nostres municipis i governs. No em vull allargar més, així que de nou sigueu totes i tots molt 
benvinguts i comencem. 

Demano al Sr. Jaume Collboni, tinent d’alcalde en representació de l’Ajuntament de Barcelona, que 
ens adreci unes paraules: 

Bon dia companys i companyes, us adreço unes paraules de benvinguda virtual i espero que ben 
aviat ens puguem donar la mà, abraçar, però de moment ho fem per aquest mitjà. 

Us volem donar la benvinguda en nom de l’Ajuntament de Barcelona a aquesta Assemblea anual 
de l’FMC i saludar especialment a la seva presidenta, Olga Arnau, i a la resta de personalitats que 
ens acompanyen avui. 

És evident que aquesta Assemblea té lloc en un moment d’excepcionalitat, en un context 
extraordinari, molt complicat; una situació que no té precedents a la nostra història, a la nostra 
memòria; tant des del punt de vista de la salut pública, com des del punt de vista social i econòmic.  

Crec que els ajuntaments hem estat a l’alçada de les circumstàncies; hem estat la primera trinxera 
per fer front a les conseqüències, primer sanitàries, i després socials i econòmiques del virus de la 
Covid-19, amb l’únic objectiu que ens ha mogut, que ha estat salvar vides i salvar empreses. 

L’actuació dels ajuntaments crec que ha estat exemplar. Hem destinat recursos que moltes 
vegades no teníem; hem estat i estem al costat dels sectors més afectats i més impactats per la 
crisi. Són els nostres veïns, són els nostres comerciants, són la gent que ens trobem pel carrer. I ho 
hem fet també amb una gran lleialtat institucional. I m’agradaria ressaltar aquest aspecte. Hem 
estat unes institucions, molts de vosaltres ens hem trobat a multitud de reunions virtuals durant 
aquestes setmanes i mesos gestionant la crisi i crec que els ajuntaments –siguin del color polític 
que siguin- hem estat lleials tant amb la Generalitat com amb l’Estat; perquè hem estat centrats 
justament en resoldre els problemes que teníem tot just sortir al carrer. El nostre objectiu ha estat 
sempre la resolució dels problemes de la gent i això s’ha notat a totes les reunions que hem fet 
amb consellers, ministres, i amb molts sectors. 

Per tant, crec que la lleialtat institucional del món local català ha quedat copadament palesa en 
aquesta crisi que, insisteixo, hem gestionat i estem gestionant amb proximitat, amb empatia, amb 
menys recursos econòmics dels que voldríem, però amb tota la determinació de sortir el més aviat 
possible i amb el menys cost possible des del punt de vista de la salut i de l’economia. 

És cert que amb aquestes setmanes i mesos de treball des del món local, des de les institucions 
municipalistes a nivell català i a nivell espanyol, hem aconseguit coses importants per fer front a 
aquesta situació excepcional que les nostres finances sempre afeblides per les necessitats que ens 
marquen els nostres veïns i veïnes. Hem aconseguit davant l’Estat consecucions tan importants 
com l’ús dels romanents o l’eliminació de la regla de la despesa, que a molts de nosaltres ens 
permetrà fer front el proper any –no a tot- i per a ells també hem de tenir un record i treballar de 
valent perquè els ajuntaments que malgrat això tenen una situació financera feble, tinguin la 
possibilitat d’accedir als fons –que és el que estem reclamant a nivell de la FEMP i a nivell de 
Catalunya-, als fons extraordinaris necessaris incondicionats tant de l’Estat com de la Generalitat. 

Aquests canvis de criteri per part de l’Estat fa que mirem amb una mica més de tranquil·litat l’any 
vinent i que ens permetrà, d’una banda, fer polítiques pal·liatives (parar el cop, evitant que això 
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tingui més conseqüències des del punt de vista social i econòmica) i després preparar-nos per a la 
reactivació. Les nostres economies locals han de contribuir en part a la reactivació econòmica del 
conjunt del país, especialment el segon semestre de l’any vinent.  

En tercer lloc, m’agradaria recordar i ressaltar la importància que té que els ajuntaments, i el món 
local en general, tinguem un paper actiu en els fons europeus, els fons Next Generation EU que, 
com sabeu, s’estan discutint en aquests moments, i que són i representen una oportunitat de 
modernització del nostre teixit econòmic en el sentit de la transformació digital i ecològica que 
necessita el nostre sistema productiu; però també per reforçar els serveis bàsics públics, que en 
aquests moments s’ha vist la importància tan transcendental que tenen com són els serveis públics 
de sanitat. El món local, que representem el 15% del volum total de la despesa pública del país, 
sempre hauríem d’aspirar a què quan es produeix aquest reforçament de fons econòmics, 
estiguessin també en aquesta proporció del 15%. 

Per acabar, faré una darrera reflexió sobre la necessitat de perseverar en aquest camí en el que 
estem d’avançar en el procés d’unificació del municipalisme català. Crec que tots estem d’acord en 
què hem començat a donar una passa important i que té tot el sentit del món estrènyer la 
col·laboració i la cooperació  del món municipal català des d’una única entitat que, com us deia, ha 
començat a caminar i nosaltres també estem determinats a donar-hi suport perquè fructifiqui i 
perquè tingui resultats positius. 

Com sempre hem fet, l’FMC tindrà –estic ben segur- un paper determinant, decisiu, teixint aliances, 
comentant visions, i sumant la força del món local català. Uns interessos que normalment no són 
dels ajuntaments –en el sentit administratiu del terme- sinó que sobretot són dels catalans i les 
catalanes; nosaltres quan defensem els nostres ajuntaments estem defensant els municipis, que 
vol dir la gent que viu als nostres municipis.  

Per tot el que necessiteu, ja sabeu que podeu comptar amb la capital del país, amb la Ciutat de 
Barcelona, per donar suport, per ajudar i també co-liderar amb vosaltres les transformacions que 
tenim ara a tocar i que haurem d’afrontar el proper any. Moltes gràcies i ens veiem ben aviat. 

Gràcies Sr. Collboni.  

Ara serà la Presidenta de la Diputació de Barcelona i alcaldessa de l’Hospitalet, Excel·lentíssima 
senyora  Núria Marín que ens dirigirà unes paraules:  

Benvinguts i benvingudes a aquesta Assemblea de la Federació de Municipis de Catalunya. Els 
ajuntaments ens hem convertit encara més en la primera porta d'atenció als nostres veïns i veïnes 
des de l'inici d'aquesta pandèmia. Hem estat en primera línia, més enllà de les nostres 
competències, començant a actuar molt abans que cap altra administració. Ara també tindrem un 
paper clau en la reactivació econòmica i social dels nostres pobles i ciutats. Des de la Federació de 
Municipis de Catalunya hem de sumar esforços per no deixar ningú enrere. Ara toca remar junts, 
deixar de banda les diferències i buscar consensos, unitat d'acció, diàleg i també acords per 
dissenyar les mesures i reformar tot el que sigui necessari. La ciutadania espera molt de nosaltres, 
necessita propostes realistes concretes per lluitar contra les desigualtats, per garantir la cohesió 
social i, alhora, complir amb els Objectius de Desenvolupament Sostenible de l'agenda 2030. Tots 
nosaltres som els primers a rebre les demandes, les necessitats i les queixes de la ciutadania. És la 
nostra responsabilitat oferir solucions i readaptar-nos a aquest nou escenari. No podem abaixar la 
guàrdia. Només units i treballant plegats aconseguirem guanyar la batalla del virus. Estic 
convençuda que ho aconseguirem. Moltes gràcies! 
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Per cloure aquest acte d’obertura, escoltarem les paraules que ens adreça el Vicepresident del 
Govern de la Generalitat i President en funcions, Honorable Sr. Pere Aragonès. 

És un plaer poder saludar aquesta Assemblea de la Federació de Municipis de Catalunya en un 
moment en què, una vegada més, els ajuntaments amb els seus electes al capdavant esteu portant 
a terme una tasca impagable de defensa dels drets i de les oportunitats per a tota la ciutadania. La 
pandèmia de la Covid-19 està afectant els nostres veïns i veïnes d'una manera molt dura; està 
afectant des del punt de vista de salut però també des del punt de vista social i econòmic. I els 
ajuntaments esteu treballant per donar resposta conjuntament també amb el Govern de Catalunya. 
En aquest sentit, hem aprovat recentment aquesta ampliació d'un fons extraordinari del Fons de 
Cooperació Local de 120 milions d'euros per acompanyar al llarg d'aquest final d'any 2020 i els 
primers mesos del 2021, el suport als ens locals en la lluita contra la pandèmia per la Covid-19, 
però haurem d'afrontar també la reconstrucció del país per generar un país d'igualtat d'oportunitats 
amb llibertat i amb molta més fraternitat. I en aquest sentit, també estic convençut que seguirem 
treballant de la mà, per tant, moltes gràcies per la vostra tasca. Moltes gràcies pel vostre 
compromís i que tingueu una molt bona Assemblea de la Federació de Municipis de Catalunya. 

 
Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies per les vostres paraules, i anem a procedir a l’inici de la 31a Assemblea General de 
la Federació de Municipis de Catalunya. 

 
 
1. Aprovació de l’ordre del dia, del Reglament i elecció de la Mesa 

D’acord amb l’article 24.2 dels Estatuts de la Federació, presidiran la constitució de l'Assemblea el 
President, els Vicepresidents i el Secretari General de la Federació, que posaran a votació de 
l'Assemblea el seu ordre del dia, el Reglament i els membres de la Mesa. 

La proposta d’ordre del dia és la següent: 
 

1. Aprovació de l’ordre del dia, del reglament i elecció de la Mesa 
2. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 15 de novembre de 2019  
3. Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2020. Ratificació de l’acord d’aprovació del 

Comitè Executiu del 20 de juliol de 2020 
4. Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2019. Formulats i elevats a 

l’Assemblea General pel Comitè Executiu del 20 de juliol de 2020. Ratificació 
5. Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2019. Ratificació de l’acord 

d’aprovació del Comitè Executiu del 8 de juny de 2019 
6. Renovació d’un membre del Comitè Executiu  
7. Proposta de modificació dels Estatuts de l’FMC 
8. Torn obert de paraules 
9. Cloenda de l’Assemblea 

 

La proposta de reglament, com que ja es va enviar amb la convocatòria, ens estalviem la lectura. 
Només dir-vos que el sistema de votació a mà alçada, que és el que preveuen els Estatuts per 
defecte, en aquest cas es farà utilitzant el sistema de votació que proporciona la plataforma Zoom. 
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Passo la paraula al Secretari General perquè faci lectura de la proposta de composició de la Mesa.  

 

Magí Rovira, Secretari General 

Bon dia, l’única proposta de composició de la mesa -d’acord amb el Reglament-  que ha arribat a 
aquesta secretaria general és la següent:  

Presidència de la mesa de l’Assemblea: 
Il·lma. Sra. Olga Arnau i Sanabra, Presidenta de l’FMC i alcaldessa de Vilanova i la Geltrú 
 
Vicepresidències de la mesa de l’Assemblea:  
Il·lm. Sr. Àlex Garrido Serra, vicepresident de l’FMC i alcalde de Manlleu  
Il·lma. Sra. Montserrat Candini i Puig, vicepresidenta de l’FMC i alcaldessa de Calella  
Il·lm. Sr. Eduard Rivas Mateo, vicepresident de l’FMC i alcalde d’Esparreguera  
Il·lm. Sr. David Bote Paz, vicepresident de l’FMC i alcalde de Mataró  
Il·lm. Sr. Xavier Fonollosa Comas, vicepresident de l’FMC i alcalde de Martorell  
Il·lm. Sr. Lluís Mijoler Martínez, vicepresident de l’FMC i alcalde del Prat de Llobregat 
 
Secretària de la mesa de l’Assemblea: 
Il·lma. Sra. Alba Pijuan Vallverdú, vicepresidenta de l’FMC i alcaldessa de Tàrrega 

 

Olga Arnau, Presidenta  

Abans de posar-ho a votació, si algú vol demanar la paraula que ho faci a través del xat del mateix 
programa Zoom. Us demanem que no feu servir el sistema d’aixecar la mà, perquè no ens permet 
conèixer l’ordre en què s’ha demanat la paraula.  

El sistema de votació és el següent: la plataforma desplegarà una finestra emergent que mostrarà 
la qüestió sotmesa a votació i les opcions disponibles per expressar el vot (a favor, en contra, 
abstenció). Tindreu trenta segons per votar. Entre les opcions disponibles només serà possible 
triar-ne una i el sistema no permet canviar-la. Un cop iniciada una votació no es podrà interrompre 
per cap raó, ni es donarà la paraula a cap delegació.  

Si durant la votació es produeix alguna incidència tècnica relacionada amb el tràmit de votació que 
no permeti realitzar-la, podeu comunicar aquesta situació a través del xat, i si això no fos possible 
per problemes amb la connexió, es pot enviar un missatge a l’adreça electrònica 
31assemblea@fmc.cat i la mesa decidirem. 

Procedim a la votació de l’ordre del dia, del reglament i elecció de la Mesa. Disposeu de 30 segons. 

 

Magí Rovira, Secretari General 

S’aprova per majoria dels assistents presents acreditats, amb 118 vots a favor i 3 abstencions.  

Vist el resultat de la votació, es declara constituïda la Mesa de l’Assemblea i queda obert l’ordre del 
dia de la sessió. 
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2. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 15 de novembre de 2019 

Olga Arnau, Presidenta 

Com que l’acta s’ha posat a disposició de tots els membres a partir de la convocatòria, ens 
n’estalviem la seva lectura.  

Abans de posar-ho a votació, si algú vol demanar la paraula que ho faci a través del xat del mateix 
programa Zoom. Us recordem que no heu de fer servir el sistema d’aixecar la mà, perquè no ens 
permet conèixer l’ordre en què s’ha demanat la paraula.  

El sistema de votació és el mateix d’abans.  

Procedim a la votació de l’acta de la sessió ordinària del 15 de novembre de 2019. Disposeu de 30 
segons. 

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa i vicepresidenta de l’FMC. 

S’aprova per majoria dels assistents presents acreditats, amb 110 vots a favor i 4 abstencions.  

Vist el resultat de la votació, es declara aprovad l’acta de la sessió ordinària del 15 de novembre de 
2019. 

 
 
3. Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici  2020 

“L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a 
l’Assemblea General.  

El pressupost per a l’exercici 2020 s’ha elaborat a partir de la liquidació del pressupost de l’exercici 
2019 i no a partir del pressupost 2019, perquè aquestes xifres són més realistes. En tractar-se d’un 
pressupost, en general les partides s’ha arrodonit, i en algunes s’ha conservat el valor inicial del 
pressupost 2019 perquè la liquidació ha variat per motius no necessàriament permanents. 

Al pressupost per a l’exercici 2020 s’han eliminat les columnes d’activitats que contenia el 
pressupost per al 2019 ja que no estava reflectit l’àmbit de les comissions sectorials i es considera 
que hauria de ser una gran art de l’activitat de l’entitat. La mateixa informació es pot treure 
observant les partides comptables. 

Aquest pressupost ha estat també revisat respecte a l’avantprojecte de pressupost presentat al 
Comitè Executiu del 10 de febrer, tenint en compte la informació disponible a data d’avui i els 
canvis en l’activitat de la Federació que s’han produït i es produiran degut a l’impacte de la 
pandèmia del COVID19. 

El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 
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ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC

PRESSUPOST 

2020 

AVANTPROJECTE 

DEPRESSUPOST 

2020

PRESSUPOST 

2019 

TANCAMENT 

2019 

Quotes ens associats 1.567.776,86 1.567.776,86 1.546.641,02 1.546.639,90

Aportacions 300.000,00 300.000,00 300.000,00 300.000,00

Subvencions oficials a l'activitat 209.000,00 209.000,00 165.000,00 165.000,00

Altres ingressos accessoris i altres de gestió corrent 90.000,00 110.000,00 113.000,00 110.446,66

Ingressos excepcionals 1.000,00 1.000,00 2.000,00 8.399,47

TOTAL INGRESSOS 2.167.776,86 2.187.776,86 2.126.641,02 2.130.486,03

ESTAT DE DESPESES. Compte PGC

PRESSUPOST 

2020 

AVANTPROJECTE 

DEPRESSUPOST 

2020

PRESSUPOST 

2019 

TANCAMENT 

2019 

Despeses de personal 1.119.315,49 1.119.315,49 991.339,13 922.269,09

Formació, Jornades i Actes 297.000,00 331.000,00 349.000,00 380.416,04

Aportacions a entitats 216.205,00 216.205,00 287.501,26 287.501,26

Despeses de la Seu Social 215.000,00 221.000,00 219.000,00 223.341,51

Despeses de funcionament 131.000,00 143.000,00 144.000,00 149.470,38

Serveis externs 95.000,00 100.000,00 75.000,00 92.197,92

Publicacions 37.000,00 30.000,00 29.000,00 27.922,36

Desplaçaments i altres despeses de representació 87.000,00 95.000,00 35.000,00 32.022,26

Altres despeses 206.777,69 167.583,26 280.996,15 129.276,83

TOTAL DESPESES 2.404.298,18 2.423.103,75 2.410.836,54 2.244.417,65

BENEFICI (+) /PÈRDUA (‐) PRESSUPOST ECONÒMIC ‐236.521,32 ‐235.326,89 ‐284.195,52 ‐113.931,62

INVERSIONS. Compte PGC

Inversions 16.000,00 11.000,00 9.000,00 10.957,39

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: DOTACIÓ 

AMORTITZACIÓ ‐9.000,00 ‐9.000,00 ‐9.000,00 ‐9.224,23

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (‐) PRESSUPOST FINANCER ‐243.521,32 ‐237.326,89 ‐284.195,52 ‐115.664,78  

 

Els pressupostos adjunts són a tots els efectes la norma de guia de la gestió econòmica de l’entitat.  

En raó de tot això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, s’eleva a l’Assemblea General la 
següent proposta d’acord: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 20 de juliol de 2020 d’aprovació del pressupost 
de l’exercici econòmic 2020, de conformitat amb l’Annex I que s’adjunta a la proposta” 

 

Olga Arnau, Presidenta 

L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a 
l’Assemblea General; el Comitè Executiu va aprovar elevar aquest pressupost a l’Assemblea el 20 
de juliol de 2020, tot i que ja havia aprovat un avantprojecte de pressupost el mes de febrer. Podeu 
veure al quadre les dues propostes, la segona es va modificar degut als canvis que la crisi sanitària 
va provocar a l’activitat de la Federació. Tot i així, quan al juliol vam aprovar el pressupost del 2020, 
no es preveien els rebrots de la pandèmia fins a l’hivern.  
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Tot i els canvis, es tracta d’un pressupost continuista, amb pocs canvis.  

Pel que fa als ingressos, no es toquen les quotes dels associats, i l’increment de la partida ve donat 
per l’increment del nombre d’associats o l’increment de població dels municipis associats. 
L’augment de la partida d’ingressos per subvencions de formació és degut a què enguany hem 
inclòs més cursos a la proposta de formació subvencionada. Per contra, la disminució dels 
ingressos és deguda a la menor recaptació per cursos, jornades i seminaris, en bona part degut a 
la conversió a virtuals de molts d’aquest actes formatius. 

Per calcular les despeses es va partir de la liquidació del pressupost de l’exercici 2019, de la qual ja 
teníem els primers números al febrer quan vam fer el primer avantprojecte de pressupost. Només 
s’han mantingut les partides del pressupost 2019 quan les variacions en la liquidació no són de 
caràcter permanent. Per exemple, l’aportació a la FEMP de l’any passat era molt superior perquè 
incloïa una derrama extra per a la celebració de l’Assemblea.  

La despesa que més puja és la de personal, principalment per haver incorporat dues noves places 
de Secretaria General Adjunta i, en menor mesura, per convertir una plaça tècnica en una de 
coordinació de comissions. 

Les despeses de desplaçaments baixaran en picat, fins i tot més del que es preveia al juliol, però 
les de representació s’incrementaran per la inclusió de les indemnitzacions als representants. 

Algunes despeses es preveu que baixaran perquè amb el teletreball s’han reduït els consums 
habituals de la seu. Per contra, les despeses en comunicacions i les inversions en equips pujaran 
enguany, pel mateix motiu. 

Al pressupost per a l’exercici 2020 s’han eliminat les columnes d’activitats que contenia el 
pressupost per al 2019 ja que no estava reflectit l’àmbit de les comissions sectorials i es considera 
que hauria de ser una gran part de l’activitat de l’entitat. La mateixa informació es pot treure 
observant les partides comptables. 

Com podeu veure, el pressupost presenta un dèficit de quasi un quart de milió d’euros. Aquesta 
quantitat podria ser comparable a la que suposa la rebaixa de quotes aplicada en el passat i que no 
s’ha recuperat.  De totes maneres, el coixí financer, que com podreu veure a la liquidació del 2019, 
és molt superior i no fa témer per la continuïtat de la Federació encara que es mantingués una 
situació similar durant deu anys. No és aquesta la voluntat d’aquesta Presidència, sinó recuperar 
poca a poc els ajuntaments que vam perdre, i arribar a la unificació en una situació d’equilibri 
pressupostari. 

Abans de posar-ho a votació, si algú vol demanar la paraula que ho faci a través del xat del mateix 
programa Zoom. Us recordem que no heu de fer servir el sistema d’aixecar la mà, perquè no ens 
permet conèixer l’ordre en què s’ha demanat la paraula.  

El sistema de votació és el mateix d’abans.  

Procedim a la votació del Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2020. Disposeu de 30 
segons.  

 

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa i vicepresidenta de l’FMC. 

S’aprova per majoria dels assistents presents acreditats, amb 113 vots a favor i 9 abstencions.  

Vist el resultat de la votació, es declara aprovat el Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 
2020. 
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4. Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2019  

“El Comitè Executiu de l’FMC en data 20 de juliol d’enguany va adoptar el següent acord: “Punt 2. 
Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2019. L’article 33.j) del 
Estatuts de la Federació de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració del 
pressupost i dels comptes anuals. En execució d’aquesta previsió estatutària han estat preparats 
els comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2019 per la Secretaria General i 
aquesta Presidència. De conformitat amb la nova normativa d’auditoria, aquests comptes anuals 
han estat degudament auditats d’acord amb l’informe d’auditoria independent, comptes anuals i 
informe executiu de l’exercici finalitzat a 31 de desembre de 2019. PROPOSTA: Únic.- APROVAR 
la formulació del Comptes Anuals corresponents a l’exercici de 2019 elaborats que en compliment 
del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC hauran de ser sotmesos a l’aprovació de 
l’Assemblea General, conforme als documents adjunts.” 

De conformitat amb el que estableix l’article 25 dels Estatuts vigents de l’FMC procedeix sotmetre 
aquest acord a l’aprovació de l’Assemblea. La documentació comprensiva del compte, l’auditoria 
sencera i l’acta de la sessió del Comitè Executiu en aquesta part amb les deliberacions i votació 
estan disponibles des del moment de la formulació del compte al portal de transparència de la 
pàgina web de l’FMC www.fmc.cat 

En virtut de tot això, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació del següent acord: 

PRIMER.- Ratificar l’acord del Comitè Executiu de data 20 de juliol de 2020 i, en conseqüència, 
aprovar els comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2019, degudament auditats, de 
conformitat i als efectes previstos als articles 25 i concordants dels Estatuts vigents de l’FMC, 
conforme al document que s’annexa a aquesta proposta. 

SEGON.- Facultar el Secretari General perquè emeti els documents tipus i/o formularis 
corresponents a la tramitació dels comptes aprovats davant dels registres públics corresponents.” 

 

Olga Arnau, Presidenta 

Passo la paraula al vicepresident Eduard Rivas, alcalde d’Esparraguera, que com a president de la 
comissió gestora és la persona que va ser al capdavant de la Federació durant bona part de l’any 
passat, i com a tal és la persona indicada per explicar-nos els comptes del 2019. 

 

Eduard Rivas, Vicepresident 

Bon dia a totes i a tots i moltes gràcies Presidenta. Seguint el que marquen els nostres Estatuts, i 
per tant en l’article 33, ens corresponia al Comitè Executiu l’elaboració del pressupost i els comptes 
anuals de l’exercici 2019 i, per tant, aquest acord es va prendre en la data de 20 de juliol. 
Evidentment, es va encarregar l’auditoria de tot plegat a Faura –Casas i, a continuació, us faig una 
breu presentació de les xifres en nom i com a conclusió de les auditories que ens han fet. 

Explotació dels ingressos: són estables respecte al 2018, creixen una mica més. En el cas concret 
de les quotes, representen un 73%; fins i tot pugen en un 0,39%, també perquè hem tingut altes de 
nous municipis que s’han incorporat. També es van incrementar les subvencions, que representen 
un 22% del total dels ingressos; per tant, l’increment va ser d’un 7%; i la resta d’ingressos es 
mantenen constants. 
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Els ingressos excepcionals respecte al 2018 pugen considerablement i, simplement, es tracta de 
regularització de quotes pendents. 

Pel que fa a despeses, també és molt estable i s’incrementen especialment pel que fa a 
amortitzacions i altres despeses. 

Hi ha una reducció en l’apartat dels aprovisionaments en un 26%, amb un import de 64.613 euros 
que ve motivada perquè va ser un any sui generis, de comicis electorals i, per tant, l’activitat 
institucional de l’FMC es veu afectada. De la mateixa manera, les despeses de personal, tot i ser 
estables, es redueixen en un 1%, gairebé uns 8.000 euros. 

Finalment, hi ha un increment d’11% en despeses d’explotació que bàsicament fa referència a 
l’increment del cost d’arrendaments i insolvències. 

El resultat de l’exercici és un resultat negatiu de -113.000 euros, molt similar al resultat de l’any 
2018, i amb una tendència que evidentment hem de mirar d’anar resolent en el curt i mig termini. 

El balanç de situació el teniu a la documentació. Pel que fa a l’actiu, a 31 de desembre de 2019 
l’actiu corrent pujava a 2.851.904 euros; una mica menys que el 2018. Pel que fa al patrimoni, net i 
passiu, una mica menys que l’any anterior i, per tant, seguim amb la tendència i el balanç està 
evidentment quadrat.  

Cal ressaltar del balanç que els fons propis de l’FMC suposen més del 93%, per la qual cosa la 
solvència financera de l’entitat és molt elevada i que aquests fons propis estan invertits 
principalment en “Efectiu i altres actius líquids equivalents”, per la qual cosa tenen liquiditat total i 
immediata i sense cap risc. 

Perquè ningú tingui cap dubte, l’FMC no té cap problema financer i la seva situació és equilibrada i 
solvent. 

Quant a la liquidació del pressupost 2019 faig uns apunts: el pressupost d’ingressos era de 
2.127.000 euros i finalment els ingressos reals han estat de 2.130.486 euros, pràcticament sense 
desviació. Pel que fa a les despeses, la previsió de l’exercici era de 2.411.000 euros, s’admetia un 
dèficit d’uns 284.000 euros, però finalment la despesa ha estat de 2.244.000 euros. Això ha estat 
conseqüència del que he comentat abans, que va ser un any amb eleccions municipals i que 
repercuteix en l’activitat d’aquesta casa. 

Si es desglossa amb més detall, es pot veure la dotació per insolvències que, amb la millora de la 
gestió de cobrament, ha estat de 78.000 euros; les despeses de personal també s’han reduït i 
queden en 922.000 euros; i finalment, les despeses en formació i jornades, que amb motiu dels 
comicis, també s’han reduït. 

Per tant, és un exercici equilibrat i que millora el pressupost aprovat. 

 

Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies Eduard! 

Abans de posar-ho a votació, si algú vol demanar la paraula que ho faci a través del xat del mateix 
programa Zoom.  

El sistema de votació és el mateix d’abans.  

Procedim a la votació dels comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic 2019. Disposeu de 
30 segons. 
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Alba Pijuan, Secretària de la Mesa i vicepresidenta de l’FMC. 

S’aprova per majoria dels assistents presents acreditats, amb 114 vots a favor i 7 abstencions.  

Vist el resultat de la votació, es declaren aprovats els Comptes anuals corresponents a l’exercici 
econòmic de 2019. 

 
 
5. Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2019 

“L’article 25 del Estatuts atribueix l’Assemblea general l’aprovació de la Memòria de Gestió de 
l’entitat. Per tal de donar compliment aquesta previsió, la Federació de Municipis de Catalunya 
(FMC) i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals van formalitzar un conveni en 
data 6 de març de 2020 per a la realització de la memòria anual de l’entitat que contemplés de 
forma integrada i sistemàtica la gestió duta a terme durant l’exercici 2019.  

En execució de les previsions d’aquest conveni, s’ha elaborat la Memòria de la Federació de 
Municipis de Catalunya corresponent a l’exercici 2019 que contempla la informació sobre la seva 
activitat institucional en el conjunt d’àmbits i àrees en els quals l’FMC ha desplegat la seva acció 
així com les prioritats definides i les activitats a elles vinculades. El document, així, respon a un 
reflex fidel de la informació provinent dels acords i resolucions adoptades pels òrgans de l’entitat i 
dels serveis tècnics i jurídics que ha estat degudament sistematitzada.   

L’any 2019 ha estat un any de renovació de les institucions democràtiques. Tant és així que s’han 
succeït dos processos electorals estatals (al 28 d’abril i el 10 de novembre) i eleccions als governs 
locals el passat 26 de maig. Aquest fet comporta una davallada de l’activitat política institucional, 
legislativa i de representació que comprometen el funcionament ordinari dels òrgans en els quals 
participa l’FMC. D’altra banda, les eleccions municipals són moment de renovació estructural i 
organitzatiu de l’FMC, per la qual cosa l’activitat de l’organització ha estat diferent a l’ordinària. Per 
tant, aquesta memòria reflecteix de forma clara aquest canvi de mandat, oferint informacions que 
concerneixen al tancament del mandat 2015-2019, el període de transició fins a l’inici del mandat 
2020-2023. 

D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea General 
l’aprovació del següent ACORD: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 8 de juny de 2020 d’aprovació de la Memòria 
d’activitats i gestió de l’entitat corresponent a l’exercici 2019, de conformitat amb l’Annex I que 
s’adjunta.” 

 

Olga Arnau, Presidenta 

Torno a passar la paraula al vicepresident Eduard Rivas, alcalde d’Esparraguera, que pels 
mateixos motius del punt anterior, ens explicarà la memòria d’activitats del 2019 de la Federació.  

 

Eduard Rivas, Vicepresident 

Seguint el que diuen els Estatuts de l’FMC, en aquest cas l’article 25, és l’Assemblea qui ha 
d’aprovar la Memòria de gestió. Aquesta Memòria l’hem fet en col·laboració amb un conveni que 
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vam signar el 6 de març d’enguany amb la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i 
Locals. 

Al fil del que ha comentat abans la Presidenta de que l’any 2019 va ser un any sui generis pel tema 
dels comicis electorals, vull afegir que per a l’FMC va suposar la fi d’un mandat i voldria en primer 
lloc agrair la tasca feta al capdavant del President anterior, Xavier Amor. I per part meva, els altres 
sis mesos de l’any, després de les eleccions, que vaig acompanyar amb una Comissió Gestora 
l’Assemblea General que va tenir lloc tot just ara fa un any, i per tant, el nou equip que estem ara a 
la Federació. 

L’any 2019 s’han succeït dos processos electorals estatals (28 d’abril i 10 de novembre) i eleccions 
als governs locals el 26 de maig. Les que més afecten el funcionament de l’FMC són les municipals 
ja que es renova l’estructura organitzativa i estructural de l’entitat. Aquesta renovació es va produir 
a l’Assemblea celebrada el 15 de novembre de 2019. 

Actualment, l’FMC representa a 637 entitats locals; al bon gruix del país, 6,8 milions d’habitants i 
seguim fent el que ens pertoca fer, que és defensar el marc competencial dels municipis; promoure 
els canvis que la ciutadania demanda, tant a nivell d’ajuntaments però evidentment amb una 
vocació nacional de país; i assegurar una defensa eficaç de l’autonomia dels governs locals. Una 
característica que ens identifica com a entitat. Tot això ho fem amb una actuació en xarxa amb més 
presència a les institucions; promovent la pluralitat, la col·laboració i la cooperació i cercant la 
innovació i la modernització permanent;  i sobretot buscant la unitat del municipalisme que supera a 
partidismes, com sempre ha estat així, i que ens uneix sobretot pels reptes que tenim per davant. 

Parlant de l’activitat pròpia de l’entitat, en aquest 2019 hem signat 12 convenis amb diverses 
entitats i institucions; hem realitzat 5 compareixences parlamentàries; hem participat en 3 reunions 
de la Comissió de Govern Local de Catalunya i en més de 300 reunions amb els Departaments de 
la Generalitat a través dels òrgans de participació dels quals formem part, les anomenades 
Comissions Mixtes. 

Són xifres molt diferents de les del 2018 per la celebració dels diferents comicis, però vam seguir 
mantenint l’assistència tècnica directa als associats amb informes i consultes sobre govern local, 
funció pública, benestar i l’acció social, l’ocupació, la salut, el comerç i el turisme, la contractació, la 
seguretat, la política territorial, la cultura, etc. i centrant-nos també en el Focus d’Innovació Local, 
amb 88 trameses de publicacions/estudis nacionals i internacionals d’interès per als governs locals. 

Si parlem de la Formació, que és una de les àrees amb la que donem millors serveis, destacar que 
es va mantenir el Seminari de Dret Local amb 9 sessions i una sessió especial sobre “La constitució 
dels nous ajuntaments”; el Seminari Tècnic Local amb 8 sessions; el Seminari de Relacions 
Col·lectives amb 3 sessions i una Sessió especial sobre “La reducció de l’edat de jubilació dels 
policies locals” i, finalment, es van organitzar 10 cursos de diferents temàtiques amb 469 hores 
lectives i en els que han participat més de 1.300 alumnes. Pel que fa a les temàtiques de les 
activitats quedarien distribuïdes de la següent manera: 41% jurídic-procedimental; recursos 
humans, amb un 15%; amb un empat en un 11% tenim comunicació política i transparència i bon 
Govern; i la resta ja seria urbanisme i administració electrònica.  

A primers d’any vam fer una jornada impulsada per l’anterior president, que considero que va estar 
molt bé, sobre Bones practiques al món local, també associada a la Fundació Carles Pi i Sunyer, i 
també amb una vocació europea, que va tenir lloc al març de 2019 a l’Auditori Axa de Barcelona i 
que es va recollir en una publicació. 
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Si parlem de comunicació, setmanalment enviem el Butlletí digital, això vol dir que en el 2019 n’hem 
fet 44 amb 6.050 destinataris; 3 edicions de la Revista FMC Catalunya Municipal amb 5.260 
destinataris; més de 260 comunicats directes de notícies per correu electrònic; més de 9.500 
seguidors a Twitter; 1.062 usuaris de l’App amb 3.600 pantalles visualitzades i, a qui no la tingui, 
l’animo que se la descarregui, es pot fer tant per format IOS com Android. 

El 46% de la comunicació és amb adherits, i el 48% fa referencia a altres activitats de l’FMC. Tenim 
un 1% amb atenció directa als mitjans i comunicats de premsa. 

Com a conclusió, i com no pot ser d’una altra manera, refermar el compromís de que som una 
entitat forta, representem bona part del territori i dels seus habitants, plural i que defensem 
l’autonomia local i, evidentment, la seva promoció. Per tant, creiem que seguim sent útils i 
necessaris ara més que mai.  

Demano l’acord i suport a aquest punt.  
 
Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies Eduard! 

Abans de posar-ho a votació, si algú vol demanar la paraula que ho faci a través del xat del mateix 
programa Zoom.  

El sistema de votació és el mateix d’abans.  

Procedim a la votació de la Memòria d’activitats i de gestió de l’any 2019. Disposeu de 30 segons. 

 

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa i vicepresidenta de l’FMC. 

S’aprova per majoria dels assistents presents acreditats, amb 121 vots a favor i 4 abstencions. 

Vist el resultat de la votació, es declara aprovada la Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat 
corresponent a l’any 2019. 

 

6. Renovació d’un membre del Comitè Executiu 

“L’article 25 del Estatuts atribueix l’Assemblea general l’elecció dels membres del Comitè Executiu 
de l’entitat.  

En la 30a Assemblea General –celebrada el mes de novembre de 2019- i amb motiu de les 
eleccions municipals d’aquell mateix any l’FMC va renovar els seus òrgans de govern.   

En el Comitè Executiu del 10 de desembre de 2019 es va posar de manifest que la representant 
elegida a l’Assemblea General per formar part del Comitè Executiu, l’alcaldessa de Pardines - Núria 
Pérez i Desel- no podia mantenir aquesta representació perquè el municipi de Pardines no havia 
formalitzat la seva adhesió a la Federació de Municipis de Catalunya. 

En el Comitè Executiu del 10 de febrer de 2020 es va acordar substituir la senyora Núria Pérez i 
Desel, alcaldessa de Pardines, per la senyora Ma. Lourdes Fuentes i Faig, alcaldessa de Santa 
Cristina d’Aro, com a vocal provisional del Comitè Executiu de la Federació de Municipis de 
Catalunya i elevar la seva designació a la propera Assemblea General. 
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D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea General 
l’aprovació del següent ACORD: 

Únic.- Nomenar la senyora Ma. Lourdes Fuentes i Faig, alcaldessa de Santa Cristina d’Aro, com a 
vocal del Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya, en substitució de la senyora 
Núria Pérez i Deses, alcaldessa de Pardines.” 

 

Olga Arnau, Presidenta 

La proposta és nomenar la senyora Maria Lourdes Fuentes i Faig, alcaldessa de Santa Cristina 
d’Aro, com a vocal del Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya, en substitució 
de la senyora Núria Pérez i Deses, alcaldessa de Pardines. 

També aprofito per informar-vos que el Sr. Sergi Vallès, que va ser escollit vocal del Comitè 
Executiu en funció de la seva qualitat de President de la Mancomunitat del Penedès Garraf, ara ho 
és en la seva qualitat d’alcalde de Torrelles de Foix.  

Abans de posar-ho a votació, si algú vol demanar la paraula que ho faci a través del xat del mateix 
programa Zoom. 

El sistema de votació és el mateix d’abans.  

Procedim a la votació de la renovació d’un membre del Comitè Executiu. Disposeu de 30 segons. 

 

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa i vicepresidenta de l’FMC. 

S’aprova per majoria dels assistents presents acreditats, amb 114 vots a favor i 7 abstencions. 

Vist el resultat de la votació, es declara aprovada la renovació d’un membre del Comitè Executiu. 

 
 
7. Proposta de modificació d’Estatuts 

“Proposta de modificació dels actuals Estatuts de l’FMC, que van ser aprovats en la XXI Assemblea 
General Extraordinària de l’FMC, celebrada a Barcelona el 31 d’octubre de 2012.  
 
a) Supressió del Consell Nacional   
Inicialment, quan l’FMC va ser creada, el Consell Nacional era l’òrgan de representació de tots els 
municipis en la vida associativa de l’FMC. Era l’òrgan que permetia vetllar pel bon funcionament de 
la institució en el període entre assembles. Ara, amb la necessitat de celebrar un assemblea 
ordinària anual, no té sentit la seva existència, i és per això que es proposa la seva supressió com 
a òrgan de l’FMC, que les seves funcions siguin traslladades a l’Assemblea General, i que totes les 
referències que puguin haver en altres articles dels Estatus també se suprimeixin.   
En aquets sentit es proposa:  
 La supressió del Capítol 8 dels estatuts i la conseqüent renumeració dels capítols subsegüents 

-9 a 15-. Passant a tenir els Estatuts 14 capítols en lloc dels 15 actuals. De la mateixa manera, 
en suprimir-se els tres articles del capítol –actuals arts. 26 a 29- caldrà tornar a numerar els 
articles subsegüents -arts. 30 a 45 actuals-.   
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 Mencions en els Estatus al Consell Nacional que desapareixen en favor de l’Assemblea 
General:  

- Art. 7: canvi de domicili de l’FMC  

- Art. 12: drets dels membres de l’FMC  
 Lletra “c”: suprimir la referència a què els membres de l’FMC tindrà dret a ser 

membres del Consell Nacional;   
 Lletra “h”: dret dels membres de l’FMC a recórrer al Consell Nacional.  
 Lletra “j”: suprimir la referència que permet impugnar els acords del Consell 

Nacional. 
- Art. 13: obligacions dels membres de l’FMC  

 Lletra “a”: suprimir la referència que es fa per acatar els acords aprovats pel 
Consell Nacional.  

- Art. 17: seccions  

 Apartat 2: suprimir la referència que es fa perquè els alcaldes o presidents dels 
ens locals que tinguin interès per ser membres d’una secció que creï 
l’Assemblea també ho han de ser del Consell Nacional.  

- Art. 18: presidència de les comissions sectorials  

 Suprimir la referència que es fa a què els presidents de les comissions 
sectorials hagin de ser del Consell Nacional. 

- Art. 19: òrgans de govern de l’FMC  

 Lletra “b”: suprimir la referència al Consell Nacional.  
- Art. 25: competències de l’Assemblea  

 Lletra “a”: suprimir aquesta lletra que fa referència a la competència de 
l’Assemblea per escollir el Consell Nacional.  

 Lletra “c”: suprimir aquesta lletra que fa referència a la possibilitat que 
l’Assemblea deliberi les qüestions que plantegi el Consell Nacional.  

- Art. 30: composició del Comitè Executiu  

 Apartat 3: suprimir la referència que estableix que ha d’haver-hi un mínim d’un 
vocal del Comitè Executiu per cada 2/3 del Consell Nacional.  

- Art. 33: atribucions del Comitè Executiu  

 Lletra “a”: suprimir la referència que diu que el Comitè Executiu haurà de 
preparar i executar els acords del Consell Nacional.  

- Art. 35: atribucions de la Presidència  

 Apartat 1: suprimir la referència que estableix que la Presidència de l’FMC 
ostenta també la Presidència del Consell Nacional.  

- Lletra “b”: suprimir la referència a què la Presidència convoca, presideix, 
aixeca acte de les sessions, dirigeix les seves deliberacions i decideix amb 
vot de qualitat en cas d’empat del Consell Nacional.  

- Lletra “d”: suprimir la referència a què la Presidència proposi el pla 
d’activitats al Consell Nacional i, afegir que sigui l’Assemblea General 
qui ho faci.  
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- Lletra “f”: suprimir la referència perquè la Presidència hagi d’executar els 
acords del Consell Nacional.  

- Art. 37: dependència de la Secretaria General  

 Apartat 2: suprimir la referència a què la Secretaria General ho és també del 
Consell Nacional. 
 - Art. 38: atribucions de la Secretaria General  

 Apartat 1  
- Lletra “c”: suprimir la referència a què la Secretaria General prepari, sota 
la direcció de la Presidència, la documentació i ordre del dia del Consell 
Nacional.  

- Disposició addicional primera: mandat òrgans de govern  

 Suprimir la referència a què el mandat del Consell Nacional sigui coincident 
amb el de les autoritats locals.  

- Disposició addicional segona: comissió gestora  

 Apartat 2: suprimir la referència a què la Comissió gestora haurà d’assumir les 
funcions del Consell Nacional.  

 Apartat 3: suprimir el segon paràgraf de aquest apartat, que estableix que 
l’assemblea constituent després de les eleccions locals ha d’incloure 
necessàriament en el seu ordre del dia l’elecció del nou Consell Nacional.  

- Disposició final única: Reglament de Règim interior i altres disposicions de desenvolupament.  

 Suprimir la referència a què el Consell Nacional pugui aprovar un reglament de 
règim interior i/o altres disposicions de desenvolupament dels Estatuts de 
l’FMC, i afegir que sigui l’Assemblea General qui ho pugui fer.  

 
b) Possibilitat que tots els òrgans de l’FMC es pugin reunir per mitjans electrònics i 
telemàtics  
 

- Els estatuts de l’FMC de l’any 1981, modificats per darrera vegada l’any 2012, no 
contemplen que els òrgans de govern de l’entitat puguin reunir-se aprofitant els avantatges 
que permeten les noves tecnologies de la comunicació i la informació. És per això que cal 
introduir la possibilitat que tots els òrgans de govern i d’organització de la Federació es 
puguin reunir de forma presencial, electrònica o de forma telemàtica.   
Per això es proposa modificar l’apartat 2 de l’art. 7, relatiu a la seu, en el sentit següent:   

2.Els òrgans de la Federació es podran reunir presencialment a qualsevol municipi de 
Catalunya. També es podran reunir electrònicament i telemàticament.  

 
c) Noves atribucions del Comitè Executiu 

- Tot i que les actuals atribucions del Comitè Executiu ja inclouen de manera genèrica tota 
la gestió econòmica de l’entitat, es creu necessari aclarir que també li correspon la 
competència d’establir els règims de dedicació, retribució, indemnització i rescabalament de 
les despeses dels membres dels òrgans de govern i dels càrrecs d’alta direcció. 
Per això es proposa afegir a l’article 29 –abans article 33-, els dos apartats següents: 
j) Establir els criteris per determinar el règim de dedicació i la retribució de la Presidència, 
de la Secretaria General i dels membres del Comitè Executiu que tinguin una relació 
contractual amb l’FMC, així com dels càrrecs d’alta direcció que, si escau, siguin nomenats 
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pel mateix Comitè Executiu. 
k) Aprovar l’import de les indemnitzacions per assistència al Comitè Executiu i als altres 
òrgans col·legiats de l’FMC, així com els criteris d’abonament de les despeses justificades 
dels seus membres. 

 
d) Creació de la Comissió de Presidència  

- Els estatuts de l’FMC preveuen que el Comitè Executiu de l’FMC es reuneixi 
mensualment, tot i així, per qüestions d’operativitat es fa necessari determinar que les 
seves funcions puguin ser delegades tal i com el mateix Comitè Executiu pugui decidir. Així 
mateix es considera necessari obrir la possibilitat a què es pugui acordar la creació, amb 
caràcter permanent, d’una Comissió de Presidència, composta per la Presidència i les 
Vicepresidències, amb assistència de la Secretaria General, la Secretaria General Adjunta, 
i aquelles persones que consideri la Presidència, que per la raó dels temes a tractar han 
d’assistir. Aquesta Comissió tindrà naturalesa permanent i dependrà del Comitè Executiu, a 
qui haurà de retre compte dels acords que prengui. Es reunirà amb periodicitat mensual 
prèvia convocatòria de la Presidència.  
Per això és proposa afegir un apartat 2 i 3 a l’art. 29 –abans article 33-, amb el contingut 
següent:  

2. El Comitè Executiu pot delegar les seves atribucions amb la finalitat d’agilitar 
les seves funcions.  
3. El Comitè Executiu podrà acordar la constitució d’un òrgan delegat, amb 
caràcter permanent, que rebrà la denominació de “Comissió de Presidència”, 
amb la següent composició:  
a) La Presidència de l’FMC; i,   
b) Les Vicepresidències de l’FMC  
La Comissió de Presidència es reunirà amb periodicitat mensual, prèvia 
convocatòria de la Presidència. A les reunions també hi assistiran la Secretaria 
General i les Secretaries Generals Adjuntes, amb veu però sense vot, i aquelles 
persones que, a criteri de la Presidència de l’FMC sigui necessària la seva 
presència per la naturalesa dels temes a tractar.  
Els acords d’aquesta Comissió es prendran per majoria, i la Presidència de 
l’FMC n’ostentarà el vot de qualitat. Dels acords que s’aprovin, se’n donarà 
compte al Comitè Executiu.  

 
e) Creació de la Secretaria General Adjunta  

- Els estatuts de l’FMC actualment només contemplen l’existència d’una Secretaria general 
però es fa necessari dotar a l’estructura de la possibilitat de nomenar, a petició de la 
Presidència, i amb l’aprovació del Comitè Executiu, de la figura de la Secretaria General 
adjunta. Les seves funcions són les que puguin determinar o delegar el la Presidència, el 
Comitè Executiu, la Comissió de Presidència i la Secretaria General. El seu mandat serà 
coincident amb el mandat de la Secretaria General, i la persona/es que ocupin la Secretaria 
General adjunta cessaran en aquesta condició per les mateixes causes que les previstes 
per la Secretaria General.  
Per això es proposa afegir un nou article, l’art. 36, amb el contingut següent:  

Article 36  
1. El Comitè Executiu, a proposta de la Presidència, pot acordar l’existència 
d’una o més Secretaries Generals Adjuntes.   
2. El nomenament de la Secretaria General Adjunta serà per un període de temps 
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coincident amb el de la Secretaria General, sens perjudici que se’n pugui 
acordar el cessament amb anterioritat.   
3. A la Secretaria General Adjunta li correspondran les atribucions següents:   

Realitzar les funcions que expressament li delegui la Presidència, les 
Vicepresidències , la Comissió de Presidència o el Comitè Executiu.  
Donar suport a la Secretaria General en totes aquelles tasques o activitats 
que aquesta li encomani o li delegui.  

4. Durant el temps del seu mandat, la Secretaria General adjunta podrà perdre la 
seva condició per les mateixos causes que la Secretaria General  

- També es proposa modificar l’art. 27. 4, relatiu al Comitè Executiu, per recollir el rol de la 
Secretaria General Adjunta dins d’aquest òrgan:  

4. Els acords s'adoptaran per majoria simple de vots, i a cada membre li correspondrà 
un vot, excepte la Secretaria General i la Secretaria General Adjunta que no tenen 
vot. En cas d'empat, decidirà el vot de la Presidència.   

 
f) Millores tècniques derivades d’actualitzacions normatives   

I. La inexistència d’obligació legal de preveure expressament una segona convocatòria per 
les sessions del Comitè Executiu: els Estatus de l’FMC preveuen dues convocatòries 
diferenciades de 30 minuts per la constitució del Comitè Executiu. Actualment, el Codi Civil de 
Catalunya, ja no preveu l’existència de convocatòries diferenciades, ni tan sols per l’Assemblea 
General. En conseqüència no té sentit l’establiment d’aquesta doble convocatòria, i sí que en 
tot cas, la Presidència hi sigui present així com un nombre mínim de membres, per tal que els 
acords que es prenguin ho siguin amb una determinada representativitat dels ens associats.  
En conseqüència es preveu modificar l’apartat 3 de l’art. 27 –abans article 31-, en el sentit 
següent:  

3. Per constituir-se vàlidament caldrà l’assistència, com a mínim, d’un terç dels seus 
membres. En qualsevol cas, caldrà l'assistència de la Presidència o de qui la 
substitueixi.   

 
II. La inexistència d’obligació legal de preveure expressament una segona convocatòria per 

les sessions de l’Assemblea que vulguin modificar els Estatuts: els Estatus de l’FMC 
preveuen dues convocatòries diferenciades per l’Assemblea General, que vulgui modificar els 
estatus. Però aquesta obligació ja va decaure fa uns anys per la resta d’Assemblees Generals 
ordinàries o extraordinàries que se celebren anualment, doncs el Codi Civil de Catalunya, ja no 
preveu l’existència de convocatòries diferenciades. En conseqüència no té sentit l’establiment 
d’aquesta doble convocatòria per les Assembles que vulguin modificar els estatuts i cal adaptar 
el text de l’article en aquest sentit.  
En conseqüència es preveu modificar l’apartat 1 de l’art. 40 –abans article 43-, en el sentit 
següent:  

1. La modificació dels Estatuts haurà d'ésser aprovada per l'Assemblea. Caldrà que aquest 
punt consti en l'ordre del dia tramès amb la convocatòria. Per a la vàlida constitució de 
l'Assemblea serà necessària la presència, en primera convocatòria, de la meitat dels vots 
socials. Si no s’assoleix aquest quòrum d’assistència. L’acord d'aprovació haurà d'ésser per 
majoria simple dels vots socials presents o representats.  

 
III. Adequació de referències creuades entre articles: degut a les modificacions introduïdes en 

el conjunt del text, que ha suposat diverses supressions del text original, cal adaptar les 
referències entre articles que es puguin produir, com ara la del règim de votacions de 
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l’Assemblea General, que té en compte un sistema de vot ponderat. Així la ponderació del vot a 
l’Assemblea General es produeix en funció del tram de població al qual pertany l’ens adherit. 
Actualment aquest sistema és troba contemplat a l’art. 20 i no pas a l’art. 21 com estableix l’art. 
23. I en conseqüència, és necessari esmenar aquesta errada.   
Per això es preveu modificar els apartats 2 i 3 de l’art. 23, en el sentit següent:  

2. Si així ho demana un 10 per cent dels vots representats, segons la proporció que 
estableix l'article vint, les votacions seran nominals, i en aquest cas es computarà 
l'esmentada proporció de vots.  
3. Les votacions seran secretes si així ho acorda la Mesa o ho demana el 10 per cent dels 
vots representats a l'Assemblea, segons la proporció que estableix l'article vint. En aquest 
cas, es computarà l'esmentada proporció de vots.   
 

IV. La revisió dels estatuts de l’FMC en clau de gènere tal i com prescriu la Llei orgànica 
3/2007, de 22 de març, per la igualtat efectiva de dones i homes (BOE núm. 71, de 23-03-2007) 
i la Llei 17/2015, del 21 de juliol, d'igualtat efectiva de dones i homes (DOGC núm. 6919, de 23-
07-2015), utilitzant formes neutres que no suposin un ús ni sexista ni estereotipat del 
llenguatge, com ara fer servir termes com “la Presidència”, “les Vicepresidències” i la 
“Secretaria General”, o “alcalde/alcaldessa”, “president/a”. Aquesta adequació suposa revisar 
els articles següents: art. 9, art. 12, art. 17, art. 18, art. 20, art. 21, art. 22, art. 24, art. 26, art. 
27, art. 28, art. 29, art. 30, art. 31, art. 32, art. 33, art. 34, art. 35. I les disposicions 
addicionals: 1a i 2a.  

V. Afegir títols als articles: Per tal de millorar el conjunt de la sistemàtica del text dels estatuts es 
proposa afegir un títol indicatiu del contingut de cada article després de la seva numeració. 
Amb aquesta operació el text guanya en sistematizació i resulta més comprensible. Aquesta 
modificació afecta a tots els 42 articles, doncs només actualment es troben titulats 14 
capítols.  

En raó de tot això, es proposa a l’Assemblea General la proposta d’acord següent: 

Únic.- APROVAR la modificació dels Estatuts de la Federació de Municipis de Catalunya, de 
conformitat amb l’Annex I que s’adjunta a la proposta.” 

 

Olga Arnau, Presidenta 

La principal raó que motiva la modificació dels Estatuts de la Federació és la supressió del Consell 
Nacional. Aquest òrgan permetia vetllar pel bon funcionament de la institució en el període entre 
assembles. Ara, amb la necessitat de celebrar una assemblea ordinària anual, no té sentit la seva 
existència, i és per això que es proposa la seva supressió com a òrgan de l’FMC, i que les seves 
funcions siguin traslladades a l’Assemblea General, i que totes les referències que puguin haver en 
altres articles dels Estatus també se suprimeixin.   

Degut a la situació actual, i encara que normativament ho hem pogut fer perquè han modificat la 
legislació, creiem també necessari introduir als Estatuts la possibilitat que tots els òrgans de l’FMC 
es pugin reunir, a més de forma presencial, també per mitjans electrònics i telemàtics. 

Per altra banda, tot i que les actuals atribucions del Comitè Executiu ja inclouen de manera 
genèrica tota la gestió econòmica de l’entitat, hem aprofitat per fer explícit que també li correspon la 
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competència d’establir els règims de dedicació, retribució, indemnització i rescabalament de les 
despeses dels membres dels òrgans de govern i dels càrrecs d’alta direcció. 

Així mateix, amb la voluntat de donar empara legal al funcionament real de l’entitat, hem volgut 
recollir als Estatuts la possibilitat de crear una Comissió de Presidència, depenent del Comitè 
Executiu, que estarà formada per la Presidència i les Vicepresidències, amb l’assistència de la 
Secretaria General, la Secretaria General Adjunta i aquelles persones que consideri la Presidència. 
Es reunirà amb una periodicitat mensual i tindrà naturalesa permanent. 

En el mateix sentit, hem volgut recollir als Estatuts la possibilitat de nomenar, a petició de la 
Presidència i amb l’aprovació del Comitè Executiu, de la figura de la Secretaria General adjunta. 
Les seves funcions són les que puguin determinar o delegar la Presidència, el Comitè Executiu, la 
Comissió de Presidència i la Secretaria General. El seu mandat serà coincident amb el mandat de 
la Secretaria General, i la persona/es que ocupin la Secretaria General adjunta cessaran en 
aquesta condició per les mateixes causes que les previstes per la Secretaria General.  

També aprofitem per fer unes petites millores tècniques d’actualitzacions normatives, com són 
eliminar l’obligació d’una segona convocatòria per les sessions del Comitè Executiu i per les 
sessions de l’Assemblea que vulguin modificar els Estatuts; hem adequat les referències creuades 
entre articles. I hem fet una revisió dels Estatuts de l’FMC en clau de gènere que, d’acord amb la 
legislació vigent, s’han utilitzat formes neutres que no suposin un ús ni sexista ni estereotipat del 
llenguatge, fent servir termes com “la Presidència”, “les Vicepresidències” i la “Secretaria General”, 
o “alcalde/alcaldessa”, “president/a”. Per últim, s’ha aprofitat per titular tots els articles, facilitant així 
la seva localització indexada.  

Abans de posar-ho a votació, si algú vol demanar la paraula que ho faci a través del xat del mateix 
programa Zoom.  

El sistema de votació és el mateix d’abans.  

Procedim a la votació de la modificació dels Estatuts de l’FMC. Disposeu de 30 segons. 

 

Alba Pijuan, Secretària de la Mesa i vicepresidenta de l’FMC. 

S’aprova per majoria dels assistents presents acreditats, amb 109 vots a favor i 8 abstencions. 

Vist el resultat de la votació, es declara aprovada la modificació dels Estatuts de l’FMC. 

 
 
8. Torn obert de paraules 

No n’hi ha, 

 
 

Olga Arnau, Presidenta 

Aquesta Assemblea ha estat atípica i difícilment organitzada i celebrada en el temps que li 
pertocaria. Moltes de les paraules que hem pogut rebre a l’inici d’aquesta Assemblea, com a 
alcaldes i alcaldesses, evidentment ens agrada el contacte estret amb els nostres veïns i veïnes, 
però també entre nosaltres mateixos per poder compartir les nostres pròpies experiències i les 
vivències que anem fent al capdavant dels municipis en els quals estem.  
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Ens agrada treballar el dia a dia. Ara, amb els temps que estem vivint, hem hagut d’adaptar les 
nostres maneres de fer i de treballar, però el que sí que tenim clar és que sigui com sigui o quan 
sigui, quan truquen a la nostra porta, sempre ens troben. Quan diuen que som la primera porta és 
cert. Som els que rebem el dia a dia tot el bo i tot el dolent però també som els que hem de donar la 
primera resposta. Som els que anem buscant respostes a tot; trobant solucions; lluitant perquè el 
nostre municipi no quedi enrere, però alhora cooperant i cooperant molt des de l’FMC –com ha 
comentat abans l’Eduard- perquè cap municipi quedi enrere. Crec que és el nostre deure; és el que 
ens va fer fer aquest pas endavant de formar part –no només dels nostres municipis- sinó d’una 
entitat municipalista en la que hem d’estar reclamant contínuament que se’ns ha d’escoltar, que 
se’ns ha de tenir presents, que el municipalisme tenim molt a dir com quan ens confinem o 
desconfinem; i a demanar recursos, perquè també som els que hem obert primer la caixa i som els 
que encara no l’hem començat a omplir.  

Sapigueu que des de l’FMC, conjuntament amb les altres entitats municipalistes, l’ACM i 
l’Associació de Micropobles, seguirem treballant a totes les reunions que se’ns convoqui perquè 
se’ns escolti, se’ns atengui i se’ns entengui; perquè sobretot els que estem donant la cara, la veu, 
la imatge dia a dia; els que estem patint aquesta situació tan difícil que ens està tocant viure, 
evidentment tots ho plorem, però nosaltres ho plorem el doble perquè ho patim pels nostres veïns i 
veïnes i ho patim en la pròpia carn, i de vegades amb la impotència de no poder tenir solucions ni 
respostes a tot. Ens hem de cuidar i moltes gràcies per haver-nos acompanyat en aquesta 
Assemblea i qualsevol dubte, qualsevol necessitat que tingueu feu-nos servir, que per a això estem. 
Per servir-vos a vosaltres i als nostres veïns i veïnes. 

Moltes gràcies i molt bon dia.  

 

En no haver-hi més assumptes sobre els quals tractar, la Presidenta aixeca la sessió a les 13.08h, 
estenent-se d’ella la present acta. 

 

 

 

 

 

 

Olga Arnau i Sanabra   Alba Piiuan Vallverdú 
Presidenta de la Mesa   Secretària de la Mesa 

 


